
MINNESANTECKNINGAR  

Plats:  Byahuset Kåseberga 

Datum:  2023-11-22 

Tid:  10.00 – 12.00 

A N T E C K N I N G A R  F R Å N  M Ö T E  G Ä L L A N D E  G R A V A R N E   

I . NÄRVARANDE  

Andrea Nowag, kommunekolog, Marie Holmström, Turistchef, 
Anna Fohrman, Koordinator Lst Skåne, Per Nyström, Ekoll AB, 
Alex Bentervall, Arbetsledare Park, Mats Kleman, Markförvaltare, Håkan 
Rosqvist, Representant för samfällighet S:4, Therese Eriksson, Boende i 
Kåseberga samt fastighetsägare 48:35, Ulrik Håkansson, Boende i Kåseberga, 
Björn Hårdstedt, Utredare och boende i Kåseberga, Ingegerd Råberg. 
Ordförande i Kåseberga Byalag, Ingela Andersson Lyberg och Roland 
Andersson, fastighetsägare 48:20, deltog på distans men kunde på grund av 
tekniska problem inte fullt ut följa mötet. 

I I. VÄLKOMNA  

Ingegerd hälsade alla varmt välkomna till möte och var glad för den fina 
uppslutningen.   
Mötesdeltagarna fick även en genomgång av bakgrunden till mötet samt 
information om Byalagets målbild av mötet. 

I II . MÅLBILD  

Byalaget har en tydlig målbild med Gravarne som i korthet kan sammanfattas 
enligt nedan: 
1. Restaurering 
2. Skötselplan för framtiden 
3. Ansvariga och tidplan för utförandet 
4. Tillrinning av vatten till Gravarne så att den inte återigen växer 
    igen.  
 
Det poängterades också att Byalagets mål inte är att få ett parkområde utan 
man efterlyser en vårdad naturmiljö/myllrande våtmark, som gynnar såväl 
turister som boende i Kåseberga, något som hela mötet var eniga om.  
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IV. RESTAURERING  

Anna informerade om att det finns öronmärkta pengar för detta. Närmare 
bestäm 125Tkr. Länsstyrelsen, via Anna, har ansökt om ytterligare 75Tkr för 
att täcka det behov som föreligger. Beslut om de 75Tkr kommer att fattas 
februari 2024. Pengarna är för att utföra de åtgärder som Per på Ekoll AB 
skrivit om i sin rapport, vilken alla har fått ta del av. Den rapporten stämmer 
väl överens med den rapport som Björn tagit fram på uppdrag av Byalaget. Här 
finns det en samsyn i vad som behöver göras. Tanken är att restaureringen 
skall påbörjas i slutet på 2024 för att inte störa de djur (framförallt grodor) 
som finns och lever i området. Exakt vad som kommer att ingå i restaureringen 
kan först bestämmas efter beslut om ansökta 75TK. Anna återkopplar till 
Ingegerd då det har beslutats. Skulle de ansökta pengarna inte erhållas så har 
kommunen möjlighet att söka LUNA-pengar innan 1/12–24 för en skötselplan.   

V. SKÖTSEL/SKÖTSELPLAN 

Kommunen tar på sig skötsel av Gravarne, på deras fastighet, efter 
restaureringen. Övriga fastighetsägare får ansvara för skötseln på deras 
respektive fastigheter.  
Exakt vad som skall ingå i denna skötsel kommer att framgå i den skötselplan 
som vi hoppas ska kunna tas fram med hjälp av länsstyrelsen och deras 
avsatta pengar för ändamålet. Detta vet vi mer om efter februari 2024. 
Enligt Alex kommer det att krävas en lite mer intensiv skötsel de första 
säsongerna efter restaureringen. 
Önskemål från fastighetsägare framfördes om att få vara del av diskussionen 
om detaljerad skötselplan. Detta noterades och accepterades. Vidare 
framfördes önskemål från fastighetsägare om rådgivning gällande skötsel av 
egen fastighet från ekolog (till exempel Andrea eller Per). Anna tror att detta 
skulle kunna rymmas inom länsstyrelsens budget för restaurering men kan 
inte lova. 

VI. ANSVARIGA OCH TIDPLAN FÖR UTFÖRANDET 

   Restaureringen ansvarar Länsstyrelsen för och är planerad att utföras 
   november/december 2024. Skötsel av Gravarne, vad avser kommunens  
   fastighet, ansvarar kommunen för och kommer att göras kontinuerligt  
   framöver. Skötsel av övriga fastigheter som berör Gravarne ansvarar  
   respektive fastighetsägare för och det är önskvärt att detta också utförs  
   kontinuerligt.  

   



Page 3 

VII. TILLRINNING AV VATTEN TILL GRAVARNE 

  Vad det gäller att tillföra mer vatten till Gravarne vid  
  lågvattenstånd så är detta inget som kommunen vill ska göras då  
  det riskerar att bli för mycket vatten vid stora regnmängder mm. 
  som kan komma att påverka fastigheter som angränsar till  
  Gravarne och det är inget ansvar som kommunen vill ta på sig. 
  Det diskuterades då att ev. byta ut en befintlig brunn för att kunna  
  hålla en mer jämn vattennivå och på så vis försvåra för  
  växligheten vid torrperioder. Är detta möjligt så vill alla att detta  
  genomförs. Detta är en förutsättning för att det skall vara en hållbar 
  lösning för framtiden, enligt Per på Ekoll. Andrea ska kolla detta med 
  en av sina kollegor för att se vad för möjligheter som finns gällande ny  
  brunn. Ev. kan en ny brunn finansieras av pengarna från  
  Länsstyrelsen. Då denna brunn ligger på samfällighetens mark så  
  kommer det att åligga dom att sköta brunnen.  

VIII. ÖVRIGT 

  Marie tog på sig ansvaret om att det sätts upp en skylt, liknande  
  informationsskylten vid busshållplatsen, intill Kosackstigen och där  
  Gravarne börjar, sett från parkeringsplatsen. Detta skall göras  
  under våren 2024 för att då informera om vad Gravarne är och  
  vad som kommer att hända där under vintern 2024. 
  Det kommer även att sättas upp information vid parkeringen på  
  den stora anslagstavlan. Detta görs dock inte förrän  
  restaureringen är färdigställd. Då kommer även ny information att  
  sättas upp på skylten vid Kosackstigen. 
 
  En eventuell ansökan om Leader-pengar kommer att kunna sökas  
  av Byalaget. Byalaget beslutar om huruvida dom vill göra en  
  sådan ansökan. 

 

Kåseberga 2023-11-22 

Vid pennan 

 

___________________________ 
Ulrik Håkansson 

 


